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Põltsamaal avati 
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Minu kodukoht

Savernas peetakse 
jäärajavõistlusi

AS Võru Vesi on alates 2003. 
aastast Võru linna veemajan-
duse uuendamiseks investee-
rinud 76,8 miljonit krooni, 
millele on lähema aasta jook-
sul lisandumas veel vähemalt 
54,1 miljonit Euroopa Liidu 
abiraha. See on ettevõtte 
juhataja Jüri Kaveri sõnul selge 
tunnistus, et euroliiduga ühi-
nemine oli Eestil õige otsus.

„Toona võitlesid mõned ka 
Euroopa Liitu astumi-
se vastu, kuid on näha, 

et sinna kuulumine on olnud meile 
kasulik,” ütles Kaver.

Kõige suurema, praegu käimas-
oleva 81 miljoni krooni suuruse aren-
guprojekti on Võru Vesi teinud kahas-
se Antsla vallaga. Sisuliselt tiritakse 
ligi sajakonna miljoni krooni suuru-
se projekti lõppedes Võru ja Antsla 
veemajandus 21. sajandisse.

Paljuski on Võru eramukvartalite 
veetorud Kaveri sõnul ehitatud 
1960-1970ndatel aastatel inimeste en-
di poolt. Nüüd vajavad need väljava-
hetamist, et säiliks inimeste varustus-
kindlus. Kuid veel olulisem on veeto-
rustiku viimine linnaosadesse, kus 
ühisveevärki pole kunagi olnudki.

Kohati on Võru linnas käigus aga 
veel tsaariaegne kanalisatsioonito-
rustik, mis Kaveri sõnutsi veenvalt 
tõestab, kui õigesse kohta abimiljo-
nid kuluvad.

Aega abiraha kasutamiseks ei ole 
Kaveri sõnul aga lõpmatult, mistõt-
tu tuleb nii ettevõttel Võru Vesi kui ka 

Võru veevärk astub suurte 
sammudega 21. sajandisse

Alatskivil korraldatakse talimänge

valdadel kiirustada, et õigel ajal va-
jalikud tööd eurotoetuste abil tehtud 
saaks. „2015. aastal sellesse sektoris-
se abiraha enam ei jätku ja siis läheb 
omavalitsustel üksi raskeks,” rääkis 
Kaver. „Kuidas suudab väike omava-
litsus siis rajada 20 miljonit krooni 
maksva reoveepuhasti?”

Ettevõtte Võru Vesi juhataja Jüri Kaver.

Koos suurte investeeringutega tõu-
seb paratamatult ka joogivee ning ka-
nalisatsiooniteenuse hind. Kaver loo-
dab, et riik ei pane selles osas veefir-
madele pidurit peale, sest vee hin-
nast sõltub nende ettevõtete tulukus 
ja seega ka võime kasutada euroabi.  
 IETI

Parema 
homse nimel

Kujutame korraks ette tüüpilist Eesti 
maaperet sadakond aastat tagasi. 
Isa, ema, lapsed  ja vanavanemad, 
keda tuleb toetada. Kas nende mõt-
tesse oleks kunagi tulnud selline 
asi, et tapame kõik loomad, kuluta-
me kõik säästud,  müüme majapi-
damise maha, laename veel naabri-
te käest ka, et aasta-paar elada suh-
telist muretut elu? Sellist mõtet ei 
oleks enamusel taluperemeestest 
pähegi tulnud. 

Aastaid on Eestis tehtud tööd 
selle nimel, et järeltulevate põlvede 
elu oleks kergem. Kuid mitte kõigile 
ei ole see tähtis, meenutagem kas 
või, kuidas paar aastat tagasi nõudis 
nii mõnigi poliitik Eesti riigi vaevaga 
kogutud reservide käikulaskmist, 
kuidas kuulutati valjult, et milleks 
need reservid meil niisama on, jne, 
jne. Mida oleksime teinud täna, 
tõelise kriisi ajal, kui reservide kohal 
oleks haigutanud tühjus nagu juh-
tus Lätiga? 

Paljud vahest ei mäleta sedagi, 
milline kisa tõusis, kui kaotati tulu-
maksukohustus ettevõttesse  tagasi 
investeeritud kasumilt. Väideti, et ko-
he kukub riik kokku ja läheb pank-
rotti. Mis juhtus tegelikult? Tänu pa-
ranenud maksusüsteemile voolas 
Eestisse rohkelt välisinvesteeringuid, 
loodi uusi töökohti, inimesed said 
tööd, maksid riigile makse ja kokku-
võttes riigikassa kosus priskemaks, 
kui ta ettevõtte kasumi maksustami-
sel iial kosunud oleks.

Järjest rohkem kuuleb praegu ar-
vamusi, kuidas riik peaks sekkuma 
majandusse, toetama üht või teist 
eluala, kuni ideeni, et panku tuleks 
riigistama hakata. Tuletaks korraks 
meelde, mis on riik ja kust riigile ra-
ha tuleb. See on meie ühine mak-
suraha ja priiskavad otsused tuleb 
maksta kinni maksumaksjatel kas 
või mitme põlve vältel. 

Eesti inimeste jaoks on olnud alati 
tähtis teadmine selle kohta, mida jä-
tame maha oma lastele ja lastelaste-
le. Riik – see oleme me kõik, kes 
Eestis elavad ja raha ei tule kuskilt 
õhust, vaid meie kõikide taskust. 
Kui teie enda naabrimees on elanud 
laia elu ja nüüd sattunud raskesse 
olukorda, kas te oleksite nõus tema 
tehtud vead kinni maksma? 

Massiline riigiabi on hukatuslik ja 
selle tagajärjed tuleb kinni maksta 
järgmistel põlvedel. Reformiera-
kond seisab vabaturumajanduse 
põhimõtete eest, sest ajalugu on 
näidanud, et see on olnud õige tee. 
Kui teeme täna õigeid otsuseid, 
järgneb majandusmõõnale peagi 

tõus ja see on vas-
tuseks kõikidele 
kahtlejatele.

Kristiina 
Ojuland

PIRET PAKLER
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Lugejakiri

Lastetoetuse võib 
annetada abivajajale

Majandus

Eesti ettevõtjad 
suudavad eksportida

Veel olulisem on 
veetorustiku viimine 
linnaosadesse, kus 
ühisveevärki pole kunagi 
olnudki.

Alatskivil on talvemõnude nautimi-
ne  saanud traditsiooniks. Nagu 
paljudel eelnevatel aastatel, nii ka 
sel aastal korraldas Alatskivi vald 
oma kohalikud talimängud, mida 
võib nimetada isegi kohalikeks ta-
liolümpiamängudeks.

Talimänge on erinevatel aega-
del, erinevate korraldajate 
poolt peetud pea 22 aastat. 

Meie praeguse tubli valla spordior-
ganisaatori Silvi Vaiknemetsa eest-
võttel on sellest üritusest kujunenud 
meelelahutuslik laupäev. Talimän-
gudel osalevad asutuste, külade ja ka 
sõpruskondade võistkonnad.

Tänavu toimusid talimängud Alats-
kivil 24. jaanuaril ja võistlustules oli 
kuus vaprat meeskonda. Täiskasva-
nute kõrval võistlesid ka lapsed. Eriti 
tublid olid Alatskivi Keskkooli 3. klas-
si õpilased, kes klassijuhataja Priit Al-
likivi initsiatiivil olid moodustanud 
oma võistkonna. Priit Allikivi oli ka ta-
limängude peakohtunik.

Esmakordselt oli võistlustel kohal 
suur ja sõbralik kollane orav oma 
kaaskonnaga. 

Orava võistkonda esindasid nii Re-
formierakonna noorliikmed kui va-
nemad erakonnakaaslased. Jõudu kat-
suti traditsioonilistel välialadel: suu-
satamises, reesõidus, uisutamises ja 

tõukekelgurallis. Sisealadest olid ka-
vas male, kabe, teatevõistlus, koroo-
na, käesurumine ja  mälumäng. 

Sellistel traditsioonilistel aladel võist-
lemine tekitab palju elevust. On ju to-
re naabrimehega suusa- või uisurajal 
jõudu katsuda, samuti annab üritus 
võimaluse vallarahval omavahel su-
helda ja maailma asjade üle arutada.

Lõppkokkuvõtteks saavutas esiko-
ha võistkond „Päiksi”, teised olid  „Val-
latud” ja „Oravad” kolmanda koha vää-
rilised. Aitäh ürituse korraldajatele. Jää-
me lootma, et tuleval aastal on kõik 
osalenud võistkonnad taas kohal ja nei-
le lisandub veel uusi spordihuvilisi.

Tarmo Eres

Alatskivi talimä ngude peakorraldaja 
Silvi Vaiknemets.
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ehitamisel Halliste Põhikooli võim-
la,” loetleb Loorman, kes omab lisaks 
ehitusinseneri kõrgharidusele ka võrk-
pallitreeneri kutsekvalifikatsiooni.  

2008. aastal koostatud projekti-
dest oli Tiiu arvates kõige huvitavam 
Valga linnavalitsuse ja Tartu Ülikoo-
liga koostöös valminud Valga laste-
aia Kaseke projekt passiivmaja stan-
dardi järgi. „See tähendab, et hoone 
energiakulu kütteks on umbes 10 
korda väiksem kui enamusel hoone-
tel, mida me ka enam-vähem sooja-
deks oleme harjunud pidama,” rää-
gib Tiiu Loorman vaheldusrikkast 
ametist. IETI

Põltsamaal avati valgustatud terviserada

Juhtkiri

Jaanuari lõpus avati Põltsamaa lin-
na ja valla piiril Kuningamäel 1,2-ki-
lomeetrine valgustatud terviserada. 

Mõte korralikust treening-
rajast sündis juba 1995.
aastal, kui kohalik jook-

sumees Kuno Hämarik ideega päe-
vavalgele tuli.  Tänaseks ongi võsas-
tunud alale valgustatud  terviserada 
valminud. Avamisel osalenud Ees-
ti Olümpiakomitee president Mart 
Siimann kiitis oma tervituskõnes 
kohalikke eestvedajaid ning rõhu-
tas, et Kuningamäe terviserada on 
üks väheseid spordiobjekte, mida 
olümpiakomitee pidas oma toetuse 
vääriliseks. „Tänan kõiki neid tore-
daid ja aktiivseid inimesi, tänu kel-
le energiale, nutikusele ja võib-olla 
ka kavalusele said terviserajad val-
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Tulevik jäi 
kärpimata

Viimased nädalad on 
möödunud kärpimis-
uudiste tähe all. Valmi-

nud kokkuhoiukava toob jõus-
tumisel kärpeid paljudes elu-
valdkondades ja puudutab kõi-
ki inimesi. Võib ka öelda, et al-
les nüüd hakkame mõistma, 
kui hea on elu Eestis viimas-
tel aastatel olnud. Riigikassas-
se tuli raha piltlikult väljendu-
des uksest ja aknast, palgad ja 
pensionid (aga ka hinnad) kas-
vasid hoogsalt, ettevõtjatel pol-
nud ülearu põhjust uute turgu-
de vallutamise nimel pinguta-
da või kvaliteedile ja tootearen-
dusele tähelepanu pöörata, sest 
kaubaks läks kõik. 

Praegu küsitakse, miks oleme 
selles seisus ja mida tehti valesti.
Kas poleks kärpeid saanud teha 
juba varem? Kas olime plaanide 
tegemisel liiga uljad? Tõsised kü-
simused, mis vajavad vastamist. 
Eestit kui väikest avatud majan-
dusega riiki tõsiselt puudutava 
üleilmse kriisi põhjused on Amee-
rika Ühendriikides. Need said al-
guse vastutustundetut laenamist 
lubanud panganduse põrumisest. 
Olukord, kus laenu said enam-vä-
hem kõik, kes küsida viitsisid, ei 
saanud kesta kuigi kaua. 

Rahaturud ja maailma majan-
dus on üleilmselt tihedamalt seo-
tud kui eales varem. Majandus-
prognoosid, mis eelarve koosta-
mise aluseks, on kiiresti muutu-
nud ja seda mitte üksnes Eestis, 

vaid kogu maailmas. Eesti jaoks 
oli oluline 2009. aasta eelarve 
õigel ajal vastu võtta, et vältida 
ebaselgust ja määramatust. Rii-
gi rahanduse ja tuleviku kavan-
damine ei ole aga  asi, mis eelar-
vet kinnitava haamrilöögi järel 
pooleks aastaks peatub. Majan-
duses toimuvat tuleb pidevalt jäl-
gida ja selle järgi otsuseid teha. 
Kiirestivalminud säästueelarve 
näitab, et Eestis suudetakse muu-
tunud oludele kiiresti reageeri-
da. Vaidlused eelarvekärbete üle 
olid küll tulised, aga süüdistusi 
või inetusi öeldi vastastikku vä-
hem, kui Eesti poliitikas enamas-
ti tavaks. See on väga julgustav 
märk.

Võime olla rahul, et peretoe-
tuste maksmise põhimõtteid ja 
vanemapalka kärped ei puudu-
ta. Lastega perede kindlustunne 
on ebakindlatel aegadel kõige 
olulisem. Ka pensionitõus tuleb, 
tõsi, veidi väiksem kui algselt ka-
vandatud. Kokkuhoid avalikus 
sektoris on kindlasti nii vajalik 
kui ka võimalik. Lisaks on ole-
mas kava, mida edasi teha, kui-
das majandus ümber korralda-
da, kriisist väljuda. Selle elluvii-
misel saavad kaasa lüüa kõik.

Lastega perede kindlus-
tunne on ebakindlatel 
aegadel kõige olulisem.

AKTUAALNE

Ehitusinsenerist võrkpallitreener 
projekteerib spordihooneid
Valgamaal Tõrvas võrkpalli-
treenerina tegutseva Tiiu 
Loormani juhtimisel on 
valminud ka rida hooneid.

Viimane objekt, mis eelmise 
aasta lõpul valmisehitatuna 
käiku anti, oli Kuusalu Kesk-

kooli spordihoone, milles paiknevad 
30x36 m võimla ja nelja 25 m rajaga 
ujula. Lisaks sellele jõu- ja aeroobi-
kasaal. „Tegemist on uusehitusega. 
Kuna võimla oli vaja kooliga ühen-
dada  galeriiga teise korruse tasandil, 
siis galeriisse projekteerisime 60 m 
jooksuraja,” räägib Loorman, kes on 
juhtinud umbes kümne võimla või 
spordihoone projekteerimist. 

Tiiu omab 20aastast võrkpallitree-
neri  ja 40aastast mängija kogemust. 
Tänu aastatepikkusele kogemusele 
on Loorman suutnud tellijaid kon-
sulteerida mitte ainult ehitusinsene-
ri vaatevinklist, vaid ka võimla kasu-
taja seisukohast.  

K & M Projektbüroos on Tiiu juh-
timisel ehitusprojektide järgi valmi-
nud Võru Kohtumaja ja Tarvastu Güm-
naasiumi Valge koolimaja rekonst-
rueerimised. „Praegu on meie suure-
mate projektide järgi rekonstrueeri-
misel Mustla Porsa lasteaed, Hum-
muli noortekeskus, Jõgeva lasteaed 
Rohutirts, Valga lasteaed Kaseke, Os-
kar Lutsu Palamuse Gümnaasium, 
Kuusalu Keskkooli kütte- ja ventilat-
sioonisüsteemid ning uusehitusena 

Kuningamäe valgustatud terviserada

Kuusalu spordikompleksi võimla.

S Tiiu Loorman

mis ja valgustatud,“ lausus  Siimann 
avamisel peetud sõnavõtus. 

Kuningamäe terviseradasid aren-
dava ja hooldava sihtasutuse Põltsa-
maa Sport juhataja Margus Metsma 
ütleb, et valgustus on olemas suures-
ti tänu sihtasutuse nõukogu esimehe-
le Vitali Goroškole. „Vitali oli suuresti 
süüdi selles, et möödunud sügisel said 
ühe laua taga kokku Eesti Olümpiako-
mitee, sihtasutus Eesti Terviserajad 
ning Põltsamaa linna ja valla esinda-
jad,“ sõnab Metsma ja lisab lõpetu-
seks: „Põltsamaa piirkonna spor-
dielu  areneb ikka vaid koostöös ja siis 
ei ole ükski unistus liiga suur. Meil on 
Kuningamäel korralik kardirada, nüüd 
on valgustatud terviserada, mida aren-
dame edasi. Vaikselt kerkib ka mäe-
nõlv, millel loodame lähiaastatel ava-
da Kuningamäe laskumismäe.“

Terje Trei
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Kuidas ma loobusin 
oma lapsetoetusest

võiks olla perega, kus on palju lapsi 
ja/või väiksed lapsed. Tuttav arutas 
teemat sotsiaaltöötajaga ja üheskoos 
leidsid mulle sellise inimese, kes ehk 
väikest toetust vajaks. Edasi oli juba 
lihtne – tegin pangas püsikorralduse 
ja nii see käiku läkski. See kõik juh-
tus sügisel.

Miks ma seda tegin? Mind ei huvi-
ta ei avalik tänu ega ka kriitika minu 
teguviisi õigsuse osas. Mina loodan 
salamisi, et sel perel on väikse lisasis-
setuleku üle hea meel ja ehk saab mõ-
ni väike inimene endale korraliku sel-
jakoti või uisud või rahuliku meelega 
klassiga ekskursioonile minna.  

Aasta möödudes loodan saada ta-
gasisidet, kas mu väike panus läks as-
ja ette.

Juta 
(Tegu on pseudonüümiga, 

toimetusele on kirja autori nimi teada)

Ojuland: Eesti IT-ettevõtted 
suudavad eksportida

Intensiivses diskussioonis  ette-
võtjate ja Riigikogu liikmete va-
hel tõdeti, et riiklikul tellimu-

sel valmivad IT-alased tooted tuleb 
luua innovaatilised ja kompaktsed 
– sellised, mida on võimalik eda-
si müüa. Ideedest peavad saama 
reaalselt müüdavad tooted.

Häid näiteid piisavalt
Üks ümarlaua korraldajatest, Riigiko-
gu aseesimees Kristiina Ojuland mär-
kis, et elukeskkond ümberringi muu-
tub väga kiiresti. „Vaatamata majan-
duslangusele on aasta 2009 kuuluta-
tud innovatsiooniaastaks. See on vä-
ga positiivne. See on märk, et riigi ta-
sandil pööratakse rohkem tähelepa-
nu prioriteetsetele valdkondadele. Sel-
le nimel, et kindlustada parem tule-
vik ja et sünniks uued, värsked ja eda-
siviivad ideed. Reformierakond mõt-
leb jätkuvalt, kuidas hoida ettevõtlus-
keskkonda elavana ning millised vald-
konnad vajavad teatud ajahetkel suu-
remat tähelepanu,“ rääkis Ojuland. 

Riigikogu aseesimees kinnitas, et 
maailmas ringi käies veendub ta üha 
ja üha: meie IT-sektor on üks ekspor-
divõimelisemaid. „Tõtt-öelda ei saa 
aru sellest Eesti Nokia otsimisest.  Miks 
me ei räägi laias maailmas sellest, et 
Eestis leiutati Skype? Või sellest, mis 
on X-tee ja kui mugavaks teeb see iga-
päevaelu ka tavakodaniku jaoks?“

„Eesti on IT-valdkonnas eeskujuks 
paljudele riikidele, kelles äratame oma 
lugudega e-teenuste efektiivsusest 

Eesti infotehnoloogiaettevõtjate 
ning -visionääride ja Riigikogu 
liikmete ühisel ümarlaual 
arutati jaanuaris võimalusi, 
kuidas Eesti saaks IT-ekspordi 
valdkonnas areneda.

Mul on kodus kasvamas alla 
aastane tütar ja saan va-
nemahüvitist. Nagu pal-

judel teistel kodus olevatel emadel, 
ei ole minulgi raha ülearu ning poes 
käies võrdlen hindasid, kuid mõis-
tan, et minu jaoks ei ole see 300 
krooni nii suure tähtsusega, kui see 
on mõnes teises peres. Hea meele-
ga loovutan selle raha kellelegi, kes 
seda tõesti vajab. Kahtlesin veel siis-
ki, et teinekord on ühekordne poes 
käik kaugelt üle selle summa – äkki 
on piinlik nii väikse raha pärast ko-
gu tegutsemist ette võtta. 

Otsustasin siiski uurida ja proovi-
da. Endamisi otsustasin, et ilmselt 
maapiirkonnas oleks abi rohkem va-
ja ja võtsin ühendust vallaga, kust on 
pärit minu isa ja rääkisin oma mõt-
test ühele tuttavale volikogu liikme-
le. Minu ainus soov oli, et tegemist 
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UUDISED

Vähi sõeluuringud 
aitavad hoida 
tervist
Eestis haigestub igal aastal ligikau-
du 550 naist rinnavähki ja 140-
150 naist emakakaelavähki. 

Tervislikud eluviisid ja 
varane avastamine 
Rahvusvahelised uuringud näitavad, 
et umbes 40% vähki haigestumis-
test on võimalik ennetada. Kolman-
dikku neist aitab ära hoida tervise-
sõbralik elustiil, samuti on oluline 
vähi varane avastamine. Täienenud 
diagnoosivõimalused ning ravimid 
aitavad praegu vähki hoopis tule-
muslikumalt ravida kui veel mõned 
aastad tagasi.

Eestis rakendunud rinnavähi sõel-
uuringute tulemusi on juba näha. 
Kui kümne aasta eest leiti vaid 39% 
avastatud rinnavähi vormidest vara-
jases staadiumis, siis nüüd sõel-
uuringu käigus leitakse ligi 75% rin-
navähist varajases staadiumis.  Ema-
kakaelavähi sõeluuringu tõhususe 
kohta võib tuua näite Soomest, kus 
nii emakakaelavähki haigestumus 
kui suremus on viimaste aastaküm-
netega märkimisväärselt langenud 
(juhtumite arv ja suremus on alane-
nud alates 1960. aastate keskelt 
85%). 

Uuringut tuleb 
võtta tõsiselt
2007. aastal tuli Eestis rinnavähi 
uuringutele kirjaliku kutse saanud 
naistest aga kohale vaid 51%, ema-
kakaelavähi uuringutele vaid 38%. 
Sotsiaalminister Ma-
ret Maripuu ar-
vamusel 
peaksid 
kõik nai-
sed, kes on 
saanud kut-
se, uuringu-
tel osalema. 
„Kui naisel avastatakse emakakaela- 
või rinnavähk varakult, on selle ravi 
palju paremate tulemustega ning 
võimaldab päästa inimese elu,” lau-
sus Maripuu Teatajale.

Rinna- ja emakakaelavähi sõel-
uuringud on osa Eesti riiklikust vä-
hiennetuse strateegiast, mida ra-
hastatakse nii riigi kui Eesti Haige-
kassa eelarvest. Sel aastal oodatak-
se rinnavähi varajase avastamise 
uuringutele vähemalt 36 000 
50–62-aastast naist. Emakakaelavä-
hi sõeluuringutele on oodatud 
16 000 30–59-aastast naist. Rinna-
vähi varajase avastamise uuringute-
le kutsutakse naisi iga kahe aasta jä-
rel, emakakaelavähi ennetavatele 
uuringutele iga viie aasta möödu-
des. Nimelise kutse saadab Haige-
kassa postiga.                Kairi Lutt

Linnar Viik esines ettevõtjate ja poliitikute ühisarutelul ettekandega IT-ettevõtluse tulevikust.

suurt huvi.“ Nii meenutas Ojuland 
möödunud aasta oktoobris kohtumist 
Aserbaidžaani president Ilham Alijevi 
ning Aserbaidžaani side-ja infotehno-

loogia ministriga, mille raames oli Ees-
ti IT-ettevõtjatel võimalus kõrgel riik-
likul tasemel luua vajalikke otsekon-
takte. „Täna on meie ülesandeks ära 

kasutada kõik rahvusvahelised IT-ala-
sed foorumid, seminarid ja konverent-
sid, kus Eesti ettevõtjad saaksid oma 
toodangut tutvustada. Poliitikute ja 
diplomaatide ülesanne on siinkohal 
ülioluline – meie ettevõtjate huvisid 
välismaal kaitsta ja tutvustada.“

IT-riigi maine tiivustab
Fookuses on eelkõige riigi ja erasek-
tori koostöö antud valdkonnas, seal-
hulgas ka ekspordi võimaluste otsi-
mine.  „Meile, eestlastele, on  iseene-
sestmõistetav, et on olemas e-valimi-
sed, e-valitsus, võimalus ID-kaardi 
abil dokumente allkirjastada jne. Pal-
judes riikides ei osata taolisi lahen-
dusi veel ettegi kujutada. Just selle 
vastu on maailmas suur huvi ja meil 

r-

LUGEJAKIRI

peaks olema valmisolek aidata ette-
võtjatel oma oskust laia maailma eda-
si müüa. See, muuseas, on suuresti 
ka Eesti maine küsimus,“ rääkis Kris-
tiina Ojuland poliitikute ja infoteh-
noloogiaettevõtjate ümarlaual.

Ümarlaual osalenud leidsid, et ka 
Eesti arenguabi teistele riikidele võiks 
olla suures osas infotehnoloogiliste 
lahenduste näol. Siin on peidus reaal-
sed  võimalused riikidevaheliseks  ka-
sulikuks koostööks. Ümarlaual osa-
lesid teiste seas IT-visionäär Linnar 
Viik, Fujitsu Services nõukogu esi-
mees Niilo Saard, NOW Innovations 
asutaja Kalju Rüütli, eGovernance La-
boratory juhatuse liige Riho Oks ja 
EAS turundus- ja kommunikatsioo-
niüksuse direktor Erki Peegel.

Sündide arv
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Vanemahüvitis ja sündide arv

Reformierakond mõtleb 
jätkuvalt, kuidas hoida et-
tevõtluskeskkonda elavana 
ning millised valdkonnad 
vajavad teatud ajahetkel 
suuremat tähelepanu.
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Veelkord 
Räpina valla 
investeeringutest
Eelmises Eesti Teatajas avaldatud 
loos Räpina investeeringutest 
võis jääda ebaselgeks, mis on ju-
ba tehtud ja mis alles kavatsetak-
se ära teha. Täpsustame.

Valminud objektid: Räpina Ühis-
gümnaasiumi spordisaal, tolmuvaba 
kate kõrvalmaanteedel 22 km, Linte 
raamatukogu-külakeskus, keskkon-
namaja, Ruusa kesktänava asfaltka-
te, Ruusa katlamaja, Ristipalo väike-
katlamaja.
 
Alustatud ja jätkuvad tööd: kogu 
valda läbiva riigimaantee uuendus 
koos kergliiklustee rajamisega, vee- 
ja kanalisatsioonitrasside koos uute 
puhastusseadmetega ehitamine,  
Räpina lasteaia täielik renoveerimi-
ne koos lastebasseini ehitamisega, 
Räpina keskväljaku ümberehitus, 
Sillapää lossi remont, Räpina hüd-
rosõlme remont ja paisjärve sanee-
rimine, uue staadioni projekteerimi-
ne ja ehitamine, tänavavalgustuse 
uuendamine ja täiendamine.
 
Alustatakse 2009. aastal: Sillapää 
lossi remont, Räpina Aianduskooli 
ühiselamu ehitamine, Maxima kaup-
luse ehitamine.
Alustamine ei ole veel päris selge, 
kuid otsused finantseerimise kohta on 
olemas: Räpina Aianduskooli kasvu-
hoone ehitamine ja õppehoone re-
mont.

Eelmise peaauhinna võitis
Urmas Urb

Oma andmeid edastades nõustun tulevikus saama 
Eesti Reformierakonda ja selle poliitikuid puudutavat 

infot või reklaami, mille edastajatel või töötlejatel 
luban kasutada oma andmeid nimetatud eesmärgil 
tingimusel, et andmeid ei kasutata muuks kui Eesti 
Reformierakonna ja selle poliitikutega seonduva in-

formatsiooni või reklaami edastamiseks.

Saada vastus märksõnaga 
“lahendus” 5. märtsiks 

aadressile Tõnismägi 9, 10119 
Tallinn või e-posti teel 

teataja@reform.ee 
ning osale Eesti Teataja 

meene loosimisel.

Ristsõna lahendus
 
 
 
Ees- ja perekonnanimi
 
 
Postiaadress või e-post
 
 
 
Telefon 

Tänu korralikule talvele on 
Valgjärve vald koos rajameis-
ter Heimar Haniga Tammiku 
talust suutnud Tallinn-Tartu-
Luhamaa tee äärde Abissaare 
külla luua jääraja sõiduautode-
le. Võistlusi jäärajasõidus on 
siin peetud juba viis aastat ja 
huvi selle vastu ainult kasvab.

Sel aastal toimus esimene võist-
lus „Saverna Jäärada 2009“ jaa-
nuari alguses ja osalejaid oli 

75. Tuldi nii oma vallast, Põlva-, Võ-
ru-  ja Valgamaalt, kui ka Jõgeva- ja 
Tartumaalt. Võisteldi kuues masi-
naklassis: noored, naised, esivedu, 
tagavedu, nelikvedu ja vabaklass. 
Noortest saavutas esikoha Tiveko 
Veesaar Otepäält. Naistest oli kan-
gem Annela Rohejärv Tartust. Esi-
veolistel oli kiirem Argo Must Räpi-
nast.Tagaveolistel näitas kiiremaid 
aegu Liivo Kasemets. Neljarattaveo-
listel saavutas esikoha Margus Vär-
va ja vabaklassis Kaido Kruus Jõge-
valt. Valgjärve valla kiireim oli Vei-
ki Piho. „Hea on tõdeda, et jääraja-
sõit muutub järjest populaarsemaks 
ja Valgjärve vallas on selle korralda-
mine muutunud traditsiooniks,“ 
sõnas Valgjärve vallavanem Kaido 
Kõiv. Kõivu sõnul kindlasti seda tra-
ditsiooni ka jätkatakse. Heameel on 

ka selle üle, et on tekkinud initsia-
tiivgrupp vallavalitsuse kõrvale ja 
asi toimib laitmatult.

Publikule üllatuseks lõpetati võist-
lus Žigulide ühisstardiga. Korralda-
jad tänavad kõiki osalejaid ja külma-
de jätkudes korraldatakse samalaad-

seid üritusi veelgi. Jäärada on kõigi-
le huvilistele avatud, kuid olenevalt 
ilmaoludest võib rada ajutiselt olla 
suletud. Lisainfot jääraja kohta leiab 
aadressilt: www.valgjarve.ee või raja-
meistrilt Heimar Hanilt 5665 6303.

Janis Kukk

Valgjärve vallavanem Kaido Kõiv (vasakul) ja rajameister Heimar Hani.

Eelmises lehes avaldatud 
tagasiside ankeetide seast 
võitis auhinna: Liivi Tamm


